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El fet que marca aquest primer semestre de 2023 
en l’activitat del Consell de la Ciutadania és la 
renovació dels seus components, la qual va tindre 
lloc a la fi del mes d’abril. Per això, de les deu 
reunions celebrades en aquest període (dies 11 de 
gener, 6 de febrer, 13 de febrer, 6 de març, 20 de 
març, 3 d’abril, 25 d’abril, 8 de maig i 5 de juny), les 
huit primeres són reunions de l’equip antic i les 
dues últimes són les primeres reunions del nou 
Consell de la Ciutadania, nomenat el dia 25 d’abril 
de 2023.

La renovació dels membres del Consell de la 
Ciutadania es produeix de manera natural i a 
conseqüència del compliment de la normativa 
vigent, que determina que la duració del mandat 
de les persones seleccionades com a membres 
del mateix serà de cinc anys (article 20.6 de la 
Llei 6/2016, de 15 de juliol, de la Generalitat, del 
servei públic de radiodifusió i televisió d’àmbit 

autonòmic, de titularitat de la Generalitat i article 
2.1 del Reglament orgànic i de funcionament del 
Consell de la Ciutadania, aprovat per resolució de 
27 de desembre de 2017, del president del Consell 
Rector). El primer Consell de la Ciutadania d’À Punt 
s’havia constituït l’abril de 2018, per la qual cosa 
l’abril de 2023 havia de produir-se la renovació a 
través del mateix procediment que s’havia seguit 
en la primera ocasió. Així, el dia 3 de febrer de 
2023 el Consell Rector va prendre dos acords que 
determinaven l’inici del procediment de renovació 
dels membres del Consell de la Ciutadania: 
l’aprovació de la convocatòria per a la renovació 
dels quatre membres del Consell de la Ciutadania 
que havia de seleccionar el Consell Rector per 
procediment públic i obert i la celebració del sorteig 
per a determinar el gènere de la persona que 
havien de proposar cadascuna de les associacions 
o entitats cridades a proposar els membres de 
l’òrgan.
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PRINCIPALS TEMES TRACTATS I ACORDS ADOPTATS

Les dues primeres reunions ordinàries del Consell 
eixint, d’11 de gener i 6 de febrer, van estar dedicades 
a la preparació de l’informe sobre l’any 2022, així 
com a recopilar els temes que tenia pendents amb 
el Consell Rector. Entre aquests temes està la petició 
d’informació que s’havia dirigit al Consell Rector 
sobre la llengua de la publicitat en À Punt, tema 
que es va tractar també en una reunió mantinguda 
amb el director de Comunicació i Màrqueting.

La reunió extraordinària del 13 de febrer es va 
convocar a fi d’aprovar l’informe de 2022, així com 
d’organitzar la presentació pública d’aquest, la qual 
va tindre lloc el dia 2 de març en la sala d’actes d’À 
Punt a Burjassot.

En les reunions de 6 i 20 de març es va elaborar i 
va aprovar l’informe sol·licitat pel Consell Rector 
per a la tramitació de la modificació del reglament 
del Consell d’Informatius. En aquestes reunions 
es van iniciar també els treballs per a l’elaboració 
d’un informe que, a manera de balanç dels cinc 
anys de mandat, servira per a orientar el treball 
del Consell de la Ciutadania entrant. Aquest tema 
serà el que ocuparà la major part del temps de 
les últimes reunions del Consell de la Ciutadania 
eixint, en particular la sessió del dia 3 d’abril. En 

aquella reunió es va comptar amb la presència de 
Mar Iglesias, que hi va acudir per a acomiadar-se’n 
com a presidenta del Consell Rector davant de la 
imminència de la seua substitució en el càrrec.

El dia 25 d’abril, al mateix temps que el Consell 
Rector celebrava una reunió en la qual es procedia 
al nomenament, amb efectes de l’endemà, dels 
nous membres del Consell de la Ciutadania, l’equip 
eixint d’aquest òrgan celebrava la seua última 
reunió com a tal. En aquesta reunió la presidenta 
va valorar el treball desenvolupat i el que han aprés 
els uns dels altres en aquests anys, es van liquidar 
les queixes i suggeriments pendents i es va aprovar 
l’Informe final del mandat 2018-2023. 

Aquest informe, elaborat per al nou Consell de la 
Ciutadania, conté un resum sobre la gestió de les 
queixes i suggeriments durant tot el període, una 
relació de les fites aconseguides, els temes que estan 
pendents i els temes que no han arribat a abordar-se. 
Entre els temes en els quals s’ha treballat, però que 
han quedat pendents, destaquen el tema del dret 
d’accés de la ciutadania als mitjans de comunicació 
i el tema de la llengua de la publicitat en À Punt. 
L’informe conté també una anàlisi DAFO feta des 
de l’experiència del funcionament del Consell de 
la Ciutadania durant els seus primers cinc anys i 
orientat a facilitar la millora del funcionament. 
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L’equip eixint va acordar en aquesta sessió fer 
arribar el document al nou equip, així com posar-se 
a disposició del mateix perquè una representació de 
l’equip ixent assistisca a una de les seues reunions.

El dia 26 d’abril cessaven, doncs, els membres del 
primer equip del Consell de la Ciutadania: Julia 
Sevilla Merino (presidenta), Toño Abad García 
(vicepresident), Lucía Peris Mestre, Nuria Tendeiro 
Parrilla, Pilar Devesa Quinto, María Teresa Puertes 
Andreu, Vicente Muñoz Puelles, Fernando Móner 
Romero, Andreu Yakúbuv-Trembach Zavisqui, 
Fernando Vilar Moreno, José Ignacio Pastor Pérez 
i José Reig Cruañes. Només continua com a 
membre en el nou equip Carme Manuel Cuenca, 
que es va incorporar al Consell de la Ciutadania el 
juliol de 2022 en ser nomenada com a membre 
proposada per l’Acadèmia Valenciana de la Llengua 
en substitució de Verònica Cantó.

Les persones nomenades com a membres del 
Consell de la Ciutadania pel Consell Rector 
mitjançant el seu acord de 25 d’abril de 2023, a 
més de Carme Manuel, són les següents: Lidia 
Vicente Tena, Marta Martín Llaguno, Vicent Moreno 
Montañés i Alexis Lara Climent, seleccionats pel 
Consell Rector; Inmaculada Galdón Rubio i Vicente 
Inglada Alcaide, a proposta de les associacions 
de consumidors i usuaris més representatives a 
la Comunitat Valenciana; Xavier Aliaga Villora, a 
proposta del Consell Valencià de Cultura; Lina Soler 
i Quilis, a proposta de les principals associacions 
del tercer sector de la Comunitat Valenciana; 
María Consuelo Álvarez Sanchis, a proposta de les 
principals associacions de defensa de la igualtat 
dedicades a combatre la violència de gènere i per 
la igualtat entre homes i dones; i Paula Lapeña 
Mompó, a proposta del Consell de la Joventut de la 
Comunitat Valenciana.

El dia 8 de maig es  va celebrar la reunió constitutiva 
del nou Consell de la Ciutadania. De les persones 
nomenades pel Consell Rector no es va constituir, 
com a part del Consell de la Ciutadania, Xavier 
Aliaga Villora, qui va plantejar, a l’inici de la reunió, la 
possibilitat d’incórrer en causa d’incompatibilitat per 
ser treballador en actiu d’un mitjà de comunicació, 
qüestió que va determinar que el Consell Valencià 
de Cultura haguera de fer una nova proposta. En 
la sessió de 8 de maig van ser elegits per a exercir 
com a president i vicepresidenta del Consell de 
la Ciutadania, respectivament, Vicent Moreno 
Montañés i Consuelo Álvarez Sanchis. També 
en aquesta reunió es va tractar el plantejament 
de treball futur i, en particular, la dinàmica de 
contestació de les queixes i suggeriments.
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L’última reunió celebrada dins del primer semestre 
de 2023 va ser la de 5 de juny de 2023, en què el 
nou Consell de la Ciutadania va rebre a Alfred Costa, 
director general d’À Punt Mèdia, i Julia Sevilla, 
anterior presidenta del Consell de la Ciutadania. 
El director, que va comparéixer acompanyat de 
Marisa Bolta Bronchú (cap del Gabinet Tècnic de 
la Direcció) i d’Albert Vicent Moreno (cap de la 
Unitat de Projecció Social), va fer una exposició 
de quina és la situació de la televisió valenciana 
després de cinc anys de funcionament, destacant 
la importància social que té una televisió pública, 
així com les dificultats intrínseques que comporta 
la seua construcció des de zero. També va 
explicar les principals novetats de la programació. 
Seguidament, es va posar a disposició de les 
preguntes que li volgueren fer els membres del 
Consell de la Ciutadania.

La intervenció de la senyora Sevilla va servir per 
a transmetre al nou equip la seua visió sobre el 
Consell de la Ciutadania, fruit de l’experiència dels 
cinc anys passats.

Després d’aquesta reunió de juny, i en el límit entre 
el primer i el segon semestre de 2023, s’han produït 
dos acords del Consell Rector de nomenament de 
dos membres més del Consell de la Ciutadania: 
Carlos Giménez Pons, a proposta de les principals 
associacions del sector de la defensa dels drets 
del col·lectiu LGTB, i Vicent Torrent Centelles, a 
proposta del Consell Valencià de Cultura. Amb això 
només queda pendent de nomenar el membre 
del Consell de la Ciutadania que ha de proposar el 
Consell Valencià d’Universitats.

ACTES ALS QUALS HAN ASSISTIT 
MEMBRES DEL CONSELL DE LA 
CIUTADANIA
El 2 de març de 2023 es va presentar l’Informe del 
Consell de la Ciutadania del 2022 a la sala d’actes 
d’À Punt.

El 7 de març de 2023 van assistir la presidenta 
Julia Sevilla, Jose Ignacio Pastor i Lucia Peris, en 
representació del Consell de la Ciutadania, al 
programa de ràdio ‘Les notícies del matí’, d’À Punt.

El 31 de maig de 2003 el president Vicent Moreno 
va participar en el Programa ‘TVmorfosis’ del 
Taller d’Audiovisuals de la Universitat de València, 
en la taula redona “Ètica i responsabilitat dels 
mitjans de comunicació postdigitals”, juntament 
amb el president del Consell de l’Audiovisual de 
la Comunitat Valenciana, José María Vidal, i la 
representant de Busines Intellegence, Tyris Corp, 
Vanessa Moscardó.
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EVOLUCIÓ EN EL TEMPS

Durant el primer semestre de l’any 2023 s’han rebut 65 queixes i suggeriments.

42

23

QUEIXES

SUGGERIMENTS

Respecte a l’informe corresponent al primer semestre de l’any 2022, hi ha hagut una disminució de les 
queixes i suggeriments en un 23,5 % del total, però s’observa un canvi en la tendència, ja que creixen 
les queixes i disminueixen els suggeriments, mentre que en altres anys el nombre de suggeriments era 
superior al de les queixes.
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Per sexe

La majoria de les queixes i suggeriments rebuts provenen d’homes (30 queixes i 18 suggeriments), mentre 
que la resta són de dones (9 queixes i 5 suggeriments) i en 3 queixes no s’indica el sexe. Ací es manté la 
tendència, ja que són més homes que dones els que ens envien les seues queixes i suggeriments.

30

9

3

18

5

0
0

5

10

15

20

25

30

35

HOMES DONES NO INDICA

QUEIXES

SUGGERIMENTS

 

Per edat

En la majoria de les queixes i els suggeriments no s’indica l’edat de la persona que els fa. En els que sí que 
s’indiquen, les franges que més queixes i suggeriments han presentat són les de 31 a 45, mantenint la 
tendència de l’any anterior. En aquests primers sis mesos no hi ha hagut cap queixa ni suggeriment de 
menys de 18 anys ni de més de 80 anys.
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Per localitat

En la major part de queixes i suggeriments no s’indica la procedència de les persones que els han fet. Dels 
que sí que s’indiquen, la majoria provenen de la província d’Alacant, seguides de València. En 2 dels casos 
s’han rebut suggeriments de fora de la nostra Comunitat, en concret, de Madrid.
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Mitjans de recepció

23

42

Correu CdC Web CVMC

El formulari situat en el web de la CVMC continua sent el sistema majoritàriament utilitzat pels ciutadans 
per a realitzar les seues queixes i suggeriments, la qual cosa consolida, una vegada més, aquest formulari 
com a mitjà per a rebre les propostes de la ciutadania. La resta ens han arribat al mateix correu del Consell 
de la Ciutadania.

Distribució de queixes i suggeriments per mesos

0
2
4
6
8

10
12
14
16
18
20

Gener Febrer Març Abril Maig Juny
Suggeriments 7 3 5 0 4 4

Queixes 19 1 5 12 3 2

Al llarg d’aquests sis mesos, cal destacar el nombre de queixes rebudes en gener i, en segon lloc, en abril.
La resta dels mesos es manté la mateixa tendència, tant en queixes com en suggeriments, amb l’excepció 
d’abril, mes en el qual no s’ha rebut cap suggeriment.
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Distribució de queixes per mesos i motiu

0
2
4
6
8

10
12
14
16

Gener Febrer Març Abril Maig Juny
Informatiu 2 0 0 1 1 1
Programes 15 1 5 5 2 1
Ràdio 1 0 0 0 0 0

Web 0 0 0 4 0 0
Altres 1 0 0 2 0 0

Motiu i temàtica de les queixes rebudes:

Les queixes englobades en l’apartat de programes o programació són molt variables però principalment 
es centren en qüestions lingüístiques, en apreciacions de l’audiència i en crítiques relacionades amb el 
doblatge o els continguts dels programes.

Cal destacar alguna queixa referent a veus autoritzades i a la qualitat dels seus comentaris sobre 
determinats temes o a l’elecció de temes en programes com a Zoom; també sobre l’emissió de pel·lícules 
i les seues temàtiques o de canvis de programació que no agraden al reclamant. També s´han rebut 
queixes relacionades amb els continguts o tractament d´algun reportatge.

En els informatius, les queixes estan relacionades amb el tractament que es donen a determinades notícies, 
a apreciacions puntuals sobre els periodistes que realitzen les notícies i sobre la realització d’entrevistes 
que. per determinats motius. no acaben emetent-se.

Les queixes a la ràdio i a la web es centren en qüestions lingüístiques i de procediments de formularis i 
traducció en castellà i valencià.
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Distribució de suggeriments per mesos i motiu

0

1

2

3

4

5

Gener Febrer Març Abril Maig Juny
Informatiu 2 0 0 0 0 0
Programes 3 3 5 0 4 4
Ràdio 0 0 0 0 0 0
Web 1 0 0 0 0 0

Altres 1 0 0 0 0 0

Els suggeriments en l’apartat de programes suposen la majoria d’aportacions per part de l’audiència. En 
aquest cas, cal destacar les felicitacions per part de l’audiència sobre realització o continguts de programes 
i retransmissions d’esdeveniments. Es destaca la retransmissió de festivitats com a Falles i Magdalena, 
però s’assenyalen algunes apreciacions, com la necessària retransmissió de la Nit del Foc o l’excessiva 
publicitat durant algunes retransmissions. Respecte als programes sobre aquests aspectes, es felicita el 
programa ‘Fas festa’.

També hi ha diversos suggeriments respecte a programació infantil, on es demana més programació 
en valencià o que s’incremente el nombre de sèries infantils. Apareixen suggeriments respecte a la sèrie 
‘L’Alqueria Blanca’, demanant capítols que resumeixen o avançament d’horaris dels capítols de la sèrie. La 
resta de suggeriments tenen a veure amb qüestions lingüístiques, com la traducció dels clubs de futbol, 
que no hauria de produir-se, o la necessitat d’emetre programes o pel·lícules doblades en valencià.

En el web suggereixen un canal infantil 24 hores i en els informatius, determinades apreciacions sobre 
topònims que apareixen en les notícies.

En l’apartat de llengua sols hi ha dos suggeriment i demanen el compliment del ‘Llibre d’estil’ i qüestions 
de pronunciació i errades en dir alguna paraula.
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Idioma utilitzat

53

11 1

Valencià Castellà Valencià/Castellà

El valencià és l’idioma més utilitzat en les queixes i suggeriments rebuts pel Consell de la Ciutadania 
durant aquests sis mesos. 

Situació de l’expedient

QUEIXES 

De les 42 queixes rebudes, 41 ja han sigut tancades i només en queda una pendent de resposta.

41

1 Queixes

TANCAT

PENDENT DE RESPOSTA
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SUGGERIMENTS 

Dels 23 suggeriments que s’han rebut en aquests primers sis mesos, s’han tancat 20 i queden pendents 
de resposta 3. 

20

3

Suggeriments

TANCAT

PENDENT DE RESPOSTA
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